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Op 21 oktober 2009 werd in de Commissie voor Economie, Economisch Overheidsinstru-
mentarium, Innovatie, Wetenschapsbeleid, Werk en Sociale Economie een verslag gegeven 
van de informele Raad Concurrentievermogen, Raadsformatie Onderzoek van 15 en 16 
oktober 2009 te Umeå (Zweden) door de heer Bart Laethem, Vlaams vertegenwoordiger 
bij de Permanente Vertegenwoordiging van België bij de EU.

1. Toelichting

De heer Bart Laethem benadrukt dat het hier ging om een informele Raad en dat daar dus 
geen beslissingen worden genomen, maar waar wel wordt gediscussieerd, ter voorberei-
ding van het beslissingsproces.

Er stonden op deze informele Raad twee punten op de agenda: het beheer van de Euro-
pese Onderzoeksruimte en de politieke leidraad voor de ITER-Raad (ITER: International  
Thermonuclear Experimental Reactor) van midden november 2009. Dit waren twee vrij 
technische zaken. Daarom acht de spreker het raadzaam om bij dit verslagmoment het 
ruimere kader te schetsen. 

Het belangrijkste element om het gesprekskader waarbinnen de discussies over het 
Europese innovatiebeleid zich afspelen te omschrijven, is de zogenaamde Europese 
Onderzoeksruimte (EOR of  ERA in het Engels), die alle middelen omvat waarover de 
Gemeenschap (dit wil zeggen zowel de Europese Commissie, de lidstaten en de regio’s) 
beschikt om de onderzoeks- en innovatieactiviteiten beter de coördineren. 

De EOR is gebaseerd op een langetermijnvisie, die destijds is gelanceerd door Europees 
Commissaris Philippe Busquin en die wordt aangehouden door de huidige EU-Commis-
saris Potocnik. De EOR moet stoelen op de grote doelstellingen van Lissabon om van 
Europa een leidende kenniseconomie te maken. De EOR moet daartoe een maatschappij 
creëren die gebaseerd is op de ‘kennisdriehoek’ van onderzoek, innovatie en onderwijs als 
belangrijke aanjagers van concurrentievermogen en levenskwaliteit. 

Wat wil de EOR nu precies realiseren? Het eerste element is vrij verkeer van kennis, de 
zogenaamde ‘vijfde vrijheid’, met excellente opleidingen en aantrekkelijke loopbaanvoor-
uitzichten voor onderzoekers die zich in heel Europa vrij bewegen en contacten met elkaar 
onderhouden. Het tweede element zijn moderne universiteiten en onderzoeksinstellingen 
die wereldwijd concurrerende polen en netwerken ontwikkelen om in heel Europa excel-
lente wetenschap en technologie te leveren met een optimale combinatie van specialisatie 
en variëteit. 

Het derde element is dat de EOR de nodige  gunstige voorwaarden voor onderzoeksacto-
ren en de particuliere sector, inclusief  kmo’s, moet creëren om: 

– te investeren in onderzoek en de resultaten ervan te exploiteren;

– toegang te hebben tot onderzoeksinfrastructuur van wereldklasse; 

– deel te nemen aan open en goed gecoördineerde onderzoeksprogramma’s;

– kennis uit te wisselen en te gebruiken over sectoren en grenzen heen;

– sterke banden en gecoördineerde samenwerking te ontwikkelen met partners buiten 
Europa.

Ten slotte moet de EOR via grootschalige O&O-inspanningen (O&O: onderzoek en ont-
wikkeling) bijdragen aan het oplossen van de belangrijke maatschappelijke problemen. 

ˇ
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Vervolgens geeft de spreker een overzicht van de recente initiatieven die de EOR heeft 
ontplooid. 

In 2008 werd een resolutie van de Raad goedgekeurd over het beheer van intellectuele 
eigendom bij kennisoverdrachtactiviteiten en een praktijkcode voor universiteiten en 
andere publieke onderzoeksorganisaties. Er waren verder de Conclusies van de Raad 
betreffende betere loopbanen en grotere mobiliteit die geleid hebben tot een Europees 
partnerschap voor onderzoekers, de Conclusies van de Raad betreffende de gezamenlijke 
programmering van het onderzoek in Europa in reactie op de grote maatschappelijke uit-
dagingen en de Conclusies van de Raad over een Europees partnerschap voor interna-
tionale samenwerking op het gebied van wetenschap en technologie. Ten slotte was er de 
Verordening van de Raad betreffende een communautair rechtskader voor een Europees 
consortium voor een onderzoeksinfrastructuur (ERIC). Dat laatste is vooral ingegeven 
door de noodzaak om grootschalige onderzoeksinfrastructuur (zoals de deeltjesversneller 
van de Conseil Européen pour la Recherche Nucléaire, CERN) te ontwikkelen. Er zouden 
meer dan 40 van dergelijke projecten moeten worden ontwikkeld.

Wat is nu het belang van de EOR voor Vlaanderen? Het is duidelijk dat een aantal zaken 
uit de EOR werden opgenomen in het Vlaamse Innovatiebeleid. De spreker vermeldt 
in dat verband de voorbereiding van het Vlaams actieplan betere loopbanen en grotere 
mobiliteit in kader van het Europees partnerschap voor onderzoekers, de selectieproce-
dure voor de Vlaamse deelname aan Europese Onderzoeksinfrastructuren (European 
Strategic Forum for Research Infrastructures – ESFRI-lijst) en de voorbereiding van de 
strategie rond de Vlaamse deelname aan de ‘Gemeenschappelijke Programmering’ als 
onderdeel van een verdere internationalisering van het Vlaamse R&D-landschap (R&D: 
research and development). 

Na deze algemene schets, geeft de spreker een verslag van hetgeen in Umeå werd bespro-
ken. 

Het debat rond het ‘beheer’ van de EOR ging over drie zaken: hoe de ‘kennisdriehoek’ 
(onderwijs-onderzoek-innovatie) implementeren; de nood aan specifieke ministeriële 
EOR-conferenties en de rol van CREST (Scientific and Technical Research Committee) 
als adviesorgaan bij het ‘beheer’ van de EOR.

Wat de implementatie van de kennisdriehoek betreft is er duidelijk nood aan instrumenten 
om de coherentie en coördinatie tussen de beleidsdomeinen te versterken en te verzekeren. 
Het is echter belangrijker communicatiekanalen te creeëren dan eenheidsstructuren op 
te zetten, waarin opnieuw 27 lidstaten zouden moeten proberen tot consensus te komen. 
Er wordt dus niet gepleit voor een nieuwe overkoepelende Raad Europese Onderzoeks-
ruimte. Daarnaast blijkt ook dat er wel degelijk nood is aan een langetermijnpartner-
schap tussen de Europese Commissie en lidstaten. Het is duidelijk dat de Commissie een 
aantal initiatieven moet nemen, maar tegelijkertij moet er heel wat gebeuren op het niveau 
van de lidstaten en de regio’s zelf. Het is belangrijk dat dat op elkaar wordt afgestemd, 
door partnerschappen te definiëren. De lidstaten vragen verder een uitwisseling van ‘best 
practices’ en een soort Europees handboek om de lidstaten te helpen. Ten slotte werd er 
ook gevraagd ad hoc beleidsdomeinoverschrijdende werkgroepen op te richten op diverse 
niveaus.

Het tweede agendapunt betreffende de EOR was de nood aan specifieke ministeriële EOR-
conferenties. Iedereen was het er over eens dat er nood is aan politieke EOR-aansturing en 
opvolging maar bij voorkeur via de informele Raden. Men wil dus geen nieuw geïnstitu-
tionaliseerd instrument creëren. De vraag werd daarbij gesteld hoe men dan ministers bij 
de werkzaamheden zou kunnen betrekken. Daarop werd geantwoord dat de  focus van de 
politieke debatten meer gericht moet zijn op de voorbereiding van concrete beslissingen in 
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plaats van op ‘algemene discussies’. Er werd ook het voorstel gedaan om meer ‘innovatief’ 
te gaan vergaderen. Dat wil zeggen: op een andere manier debatteren, zodat alle lidstaten 
beter aan bod komen. Zo werd het idee gelanceerd van  de zogenaamde ‘variable policy 
geometry’, waarbij ook ministers van andere bevoegdheidsdomeinen worden uitgenodigd 
om mee te discussiëren over beleidsdomein overschrijdende problematieken. Bijvoorbeeld 
in de kwestie van de mobiliteit van onderzoekers is er ook een belangrijke problematiek 
inzake sociale zekerheid. De bevoegde ministers van dat domein moeten daar dus bij wor-
den betrokken. Dit principe zal worden geïmplementeerd tijdens het Belgische voorzitter-
schap in 2010.

Ten slotte was er de discussie over de rol van CREST dat het adviesorgaan is voor Raad 
en Commissie samengesteld uit vertegenwoordigers op hoog ambtelijk niveau van alle lid-
staten en geassocieerde landen. Er is vastgesteld dat er duidelijk nood is aan een vernieu-
wing van het mandaat van CREST. Er kwamen uit dit orgaan nog maar weinig specifieke 
beleidsadviezen. CREST moet veel meer een proactief  beleidsadviserend orgaan worden 
voor politiek strategische EOR-discussies. CREST moet zich zowel bezighouden met het 
communautaire beleid als met het beleid op het niveau van lidstaten en regio’s via de open 
coördinatiemethode. Eerst moet het mandaat van CREST worden uitgeklaard, vooraleer 
me gaat discussiëren over de structuur (wie wordt voorzitter, nood aan bestuursbureau  
enzovoort).

Het tweede luik van de debatten op de informele Raad handelde over ITER. ITER staat 
voor International Thermonuclear Experimental Reactor.

ITER is de experimentele reactor die de technische en wetenschappelijke haalbaarheid 
van fusie-energie moet aantonen. Dat is een internationaal project dat wordt uitgevoerd 
door Euratom (EU), Japan, de Verenigde Staten, Rusland, Zuid-Korea, India en China op 
basis van een internationale overeenkomst van november 2006. De experimentele reactor 
wordt gebouwd in Cadarache (Frankrijk) en Euratom draagt 46,7 percent van de kosten. 
Dit project wordt beheerd door de ITER-organisatie, die zorgt voor de coördinatie van 
het project, de integratie van componenten aangeleverd door de zeven partners en voor de 
levering van componenten via ‘nationale agentschappen’: in Euratom is dat de Gemeen-
schappelijke Onderneming ‘Fusion for Energy’ (F4E), gevestigd in Barcelona. 

Alhoewel het ITER-dossier in België hoofdzakelijk een federale materie is, omdat het 
om nucleair onderzoek gaat, maakt de Vlaamse industrie via F4E kans op spitstechno-
logische bestellingen (geavanceerde materialen, cryostaten, speciale instrumentatie enzo-
voort). Agoria is het contactpunt tussen ITER, F4E en de Belgische (Vlaamse) industrie. 
Momenteel zijn er een aantal Vlaamse bedrijven gekwalificeerd voor het dossier ‘support 
to owner’.

Er zijn echter wel een aantal knelpunten in dit dossier. Zo is er de sterke stijging van de 
onkosten van ITER als gevolg van de revisie van het oorspronkelijke ontwerp. De Euro-
pese Unie zou volgens het huidig scenario in 2010 en 2011 bedragen moeten vastleggen 
van 1 miljard euro terwijl er momenteel maar 400 miljoen euro per jaar is uitgetrokken 
binnen het zevende Euratom-kaderprogramma. Er is daarnaast nood aan een verbetering 
van het beheer van de ITER-organisatie en van de wisselwerking met de nationale agent-
schappen. Er is ook nood aan  een grondige beoordeling van het beheer en het bestuur 
van de Europese bijdrage aan ITER. 

Op het politieke niveau is er een akkoord rond de voortzetting van ITER. Dit akkoord 
behelst dat er een ‘relaxed’ scenario (ITER-baseline) wordt uitgewerkt waardoor de 
onkosten binnen de perken kunnen worden gehouden. Het management en het beheer van 
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ITER (zowel ITER-structuur als Europese bijdrage) moeten worden geoptimaliseerd. De 
Commissie wordt uitgenodigd om de financieringsmogelijkheden te verkennen inclusief  
alternatieve financieringsmogelijkheden (bijvoorbeeld de haalbaarheid van een lening via 
Europese Investeringsbank).

2. Vragen

Mevrouw Mercedes Van Volcem vraagt of  een stadsregio, die een innovatief  project 
opstart,  beroep kan doen op de diensten van CREST.

De heer Laethem antwoordt dat CREST adviezen geeft op het beleidsniveau binnen 
Europa. Voor concrete vragen rond projectvoorstellen kan men terecht bij andere kanalen 
(bijvoorbeeld via het Vlaams contactpunt voor de Europese Programma’s www.europrogs.
be). 

Mevrouw Güler Turan vewijst naar de gedachtewisseling die de commissie Economie heeft 
georganiseerd met de Strategische Onderzoekscentra (SOC’s). Waar passen de SOC’s in 
dit verhaal? 

De heer Laethem antwoordt dat die passen binnen de doelstelling van de uitbouw van 
moderne universiteiten en onderzoeksinstellingen op wereldniveau. Vlaanderen tracht dit 
reeds een aantal jaren te bereiken via de uitbouw van de SOC’s en er zijn op dat vlak toch 
al belangrijke resultaten geboekt, in zoverre dat het Interuniversitair Micro-elektronica-
centrum (IMEC) op het vlak van micro-elektronica en het Vlaams Interuniversitair Insti-
tuut voor Biotechnologie (VIB) op het vlak van biotechnologie tot de wereldtop behoren. 

Mevrouw Patricia Ceysens vraagt waar het European Institute of Innovation and Techno-
logy (EIT) binnen de Europese Onderzoeksruimte moet worden ingepast.

De heer Laethem zegt dat het EIT een beetje een speciaal geval is. Het is oorspronkelijk 
geen initiatief  van het bevoegdheidsdomein voor O&O, maar van de voorzitter van de 
Europese Commissie, die een organisatie naar het voorbeeld van het Amerikaanse Mas-
sachusetts Institute of Technology (MIT) wilde oprichten. Dat idee is uiteindelijk geëvolu-
eerd tot wat het vandaag is, namelijk een organisatie die via zijn kenniscentra (Innovation 
and Knowledge Centres) voor diverse domeinen een concept moet uitwerken waarbij 
zowel onderwijs, onderzoekers en industrie samenwerken rond specifieke thema’s. Het is 
duidelijk dat het EIT een belangrijke plaats binnen de Europese Onderzoeksruimte zal 
krijgen. Het wordt momenteel naar voor geschoven als het mechanisme bij uitstek voor de 
implementatie van de kennisdriehoek. 

De voorzitter,

Patricia CEYSENS

De verslaggever,

Jan LAURYS


